
   ماجرای مسمومیت سریالی دانش آموزان در مدارس 
مختلف کشور روز به روز ابعاد 
جدیدتری به خود می گیرد و در 
روزهای اخیر به یک مسأله فراگیر 
است.  شده  تبدیل  جامعه  در 
ارزیابی شما از دلایل و پیامدهای 

این اتفاق چیست؟
  من ابتدا که این ماجرا را شنیدم 
با ناباوری به این موضوع نگاه کردم 
و هضم این ماجرا برایم راحت و ساده 
نبود. واقعیت این است که خیلی ها 
علیه ما حرف های زیادی می زنند. 
به همین دلیل نیز در ابتدا من تصور 
کردم طرح چنین مسائلی در راستای 
همان رویکرد است. با این وجود از 
زمانی که ابعاد این ماجرا بیشتر شد 
و گستره فراگیرتری پیدا کرد به این 
نتیجه رسیدم که این اتفاق بدون 
دلیل نیست و با برنامه ریزی قبلی 
و سازمان یافته صورت می گیرد. 
متأسفانه امروز کشور ما با یک چالش 
به نام مسمومیت دانش آموزان دختر 
در مدارس مواجه شده است. براساس 
اخباری که در روزهای گذشته منتشر 
شده بسیاری از مدارس در شهرهای 
مختلف کشور با این  چالش مواجه 
شده اند که این یک درد برای جامعه 
و کشورما به شمار می رود. در چنین 

شرایطی برخی از مسئولان عنوان می کنند ریشه این ماجرا در 
خارج از کشور است و کشورهای خارجی علیه ما توطئه کرده اند. 

سوال بنده این است که اگر این 
اتفاقات توسط کشورهای خارجی 
صورت گرفته است و امروز به اغلب 
شهرهای کشور کشیده شده است. 
چرا شما به عنوان مسئول اجازه 
دادید این اتفاق شکل گسترده و 
نگران کننده ای به خود بگیرد و 
در این زمینه اقدام موثری انجام 
ندادید؟ اگر این اتفاق کار دشمن 
هم باشد مسئولان باید در مقابل 
آن می ایستادند و اجازه نمی دادند 
چنین با آرامش روانی جامعه و 
خانواده ها بازی شود. این در حالی 
است که به نظر می رسد این اتفاق 
بیشتر ریشه داخلی دارد و باید 
ریشه های آن را در داخل کشور 

جست وجو کرد.
  چرا معتقدید باید ریشه های این اتفاق را در داخل 

کشور جست وجو کرد؟
 امروز این اتفاق ابعاد جدیدی به خود گرفته است. در شرایط 
کنونی فرزندان این کشور و جامعه در معرض خطر قرار دارند؛ 
خطری که هنوز مشخص نشده از کجا ریشه گرفته است. 
کسانی که عنوان می کنند دشمن دست به چنین کاری زده 
سوال این است که چرا شماها که مسئولیت داشتید جلوی 

دشمن نایستادید و اجازه دادید مدارس بیشتری در معرض 
آسیب قرار بگیرند؟  فرض بگیریم یک 
جنایتکار یا خیانتکار دانش آموزان 
یک مدرسه را مسموم کرده است 
چرا کسی در ابتدای ماجرا با چنین 
فردی برخورد نکرد؟ چرا از امکانات 
و ابزارهای امنیتی که در کشور وجود 
دارد در این راستا استفاده نشده 
است. این درحالی است که همه 
ما می دانیم کشور از نظر امنیتی و 
اطلاعاتی در وضعیت  عالی  قرار دارد. 

سوال مهم این است که 
چرا نهادهای امنیتی 
و انتظامی در ابتدا  با 
این موضوع برخورد 
نکردند که دامنه آن 
تا به این اندازه توسعه 
است؟  کرده  پیدا 
مسمومیت  موضوع 
سریالی دانش آموزان 
یک پدیده نگران کنند 
است. کسانی که دست 
اقداماتی  چنین  به 
زده اند آیا به دنبال این 
هستند که مانع رشد 
فکری دختران جامعه 
شوند؟ آیا قرار است 
با چنین اقداماتی به 
دختران اجازه تحصیل داده نشود و به مدرسه 
نروند؟ امروز اغلب افراد جامعه نسبت به عواقب 
این ماجرا احساس نگرانی 
می کنند. این نگرانی نیز 
روز به روز بیشتر شده و 
اگر با مسببان این وضعیت 
برخورد مناسب صورت 
نگیرد این نگرانی ها بیشتر 

نیز خواهد شد.
   با توجـــــه به ظرفیت ها 
و توانایی های امنیتی و اطلاعاتی 
که در کشور وجود دارد انتظار این 
بود که مسببان این اتفاقات خیلی 
زودتر شناسایی شوند. چرا چنین 
اتفاقی تاکنون رخ نداده است؟ چه 
ضعف هایی در این زمینه مشاهده 

می کنید؟
 من فکر می کنم در ابتدا نیروهای 
امنیتی نیز این موضوع را جدی نگرفتند و به همین دلیل شرایط 
برای گسترش این اتفاقات به وجود آمد. نهادهای امنیتی نیز در 
ابتدا موضوع را باور نکردند که عده ای به صورت سازمان یافته 
تلاش می کنند دانش آموزان دختر را مسموم کنند. به همین 
دلیل نیز دامنه این حوادث روز به روز بیشتر شد. با این وجود 
در شرایط کنونی به دلیل فراگیری موضوع شرایط تغییر کرده و 
نهادهای امنیتی و اطلاعاتی با تمام قوا در صحنه حاضر  هستند  
تا هرچه سریع تر مسببان این ماجرا را شناسایی و با آنها برخورد 

قاطع صورت بگیرد. واقعیت این است که شرایط به شکلی رقم 
خورده که مسمومیت دانش آموزان به یک موضوع ملی تبدیل 
شده است. انتظار این است که این اتفاق رخ بدهد و نهادهای 
امنیتی هر چه زودتر عوامل پشت پرده این اتفاقات را شناسایی 

کنند و با آنها برخورد قاطع صورت بگیرد.
  به چه میزان احتمال می دهید این اقدامات به صورت 

سازماندهی شده از قبل برنامه ریزی شده باشد؟
 هنوز مسئولان کشور به صورت دقیق درباره جزئیات پشت 
پرده این ماجرا اظهار نظر نکرده اند و به همین دلیل ما از 
جزئیات این ماجرا اطلاع کافی نداریم که بتوانیم این اتفاقات 
را سازماندهی شده بدانیم. اطلاعات ما نیز مانند اغلب مردم، 
اخباری است که در این 
زمینه منتشر شده است. 
با این وجود با توجه به 
شواهد و قرائن و با توجه 
موضوع  گستردگی  به 
نمی توان این اتفاقات را 
به یک فرد نسبت داد و 
بلکه به نظر می رسد این 
سازماندهی  با  اتفاقات 
صورت می گیرد و اتفاقی 
روزهای  در  نیست. 
اخیر مدارس زیادی در 
شهرهای مختلف کشور 
مواجه  مشکل  این  با 
بوده اند که این موضوع 
نشان می دهد یک گروه 
این اتفاقات را سازماندهی 
می کند.هدف کسانی که 
این اتفاقات را در کشور 
رقم زده اند این است که 
دختران را منزوی کنند 
و اجازه ندهند دختران 
این  کنند.  تحصیل 
به  گروه تلاش می کند 
شکل های مختلف وارد 
و  پرورش  و  آموزش 
آموزش عالی کشور شوند و سپس به اهداف خود دست پیدا 
کنند. من متأسف هستم که در شرایط کنونی چنین افراد و 
گروه هایی وجود دارند که تلاش می کنند با چنین رویکردهایی 
به اهداف خود دست پیدا کنند. به همین دلیل نیز لازم است 
نهادهای امنیتی با آنها برخورد کنند و اجازه ندهند به اهداف 
خود دست پیدا کنند. نکته مهمی که در این زمینه وجود دارد 
این است که هر کس چنین برنامه ای را طراحی کرده و پس از 
آن را سازماندهی کرده عمل سخیف و پستی انجام داده که با 
معیارهای انسانی همخوانی ندارد. این گروه ها باید بدانند که 
حیثیت این کشور و  مردم با چنین حرکاتی از بین نمی رود و 
کسی نمی تواند با افکار منحرف و متحجرانه خود مانع پیشرفت 
دختران این سرزمین شود. اینکه دختران و فرزندان خانواده ها 
مدرسه نروند باعث نمی شود حیثیت کشور مخدوش شود. 
همه ما می دانیم که مردم در شرایط کنونی با چه چالش هایی 
در زندگی خود مواجه هستند. به همین دلیل ما از مسئولان 
می خواهیم که هرچه زودتر با عاملان این حوادث برخورد لازم 

صورت بگیرد.
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 نگـــــرهیــادداشــت 
 پایان عصر تحریم های آمریکایی

چین خود را برای تحریم و جنگ اقتصادی 
آماده می کند

روزهای طلایی تحریم های ایالات متحده ممکن است به 
زودی به پایان برسد. با افزایش تحریم ها بسیاری از کشورها 
شروع به مقاوم کردن اقتصاد خود کرده اند. در سال 2012، 
ایالات متحده ارتباط ایران با شبکه سوئیفت را قطع کرد. در 
سال 2014، تحریم های کشورهای غربی علیه روسیه، مسکو 
را بر آن داشت تا خودمختاری اقتصادی را در اولویت قرار دهد. 
در سال 2017 نیز قطع صادرات نیمه هادی ها توسط ایالات 
متحده به پکن هشدار داد که دسترسی به فناوری حیاتی 
ممکن است قطع شود. این سه رویداد، رویکرد تازه ای را رقم 
زده است: مقاومت در برابر تحریم ها. قدرت ایالات متحده برای 
اعمال تحریم ها علیه سایر کشورها ناشی از اولویت دلار و نظارت 
ایالات متحده بر کانال های مالی جهانی است. پس منطقی است 
که دشمنان ایالات متحده به دنبال نوآوری های مالی باشند.  از 
سال 1990 سرعت استفاده از تحریم ها به شدت افزایش یافت 
و دشمنان ایالات متحده با اتخاذ تدابیر پیشگیرانه برای دور 
زدن مجازات های احتمالی پاسخ داده اند. سوآپ دو طرفه ارز 
به کشورها اجازه می دهد تا دلار آمریکا را دور بزنند. معاملات 
مبادله ارز، بانک های مرکزی را مستقیما به یکدیگر متصل می 
کند و نیاز به استفاده از ارز سوم را برای تجارت از بین می برد. 
تاکنون بیش از 60 کشور از این نوع قراردادها استفاده کرده اند 
که ارزش آن به 500 میلیارد دلار می رسد. هدف پکن روشن 
است: شرکت های چینی بتوانند کانال های مالی ایالات متحده 
را در زمانی که می خواهند دور بزنند. در سال 2020، برای 
اولین بار، چین بیش از نیمی از تجارت خود با روسیه را با ارزی 
غیر از دلار آمریکا تسویه کرد و بیشتر این مبادلات تجاری از 
تحریم های ایالات متحده ایمن ماندند. در مارس 2020، سازمان 
همکاری شانگهای، توسعه پرداخت ها به ارزهای محلی را در 
تلاش برای دور زدن دلار آمریکا و تحریم های ایالات متحده در 
اولویت قرار داد. هند در سال 2019 موشک های پدافند هوایی 
اس400- را از روسیه خریداری کرد. هند موشک های روسی 
را به کمک ترکیبی از روبل و روپیه هند خریداری کرد و بدین 
ترتیب از تحریم های ایالات متحده که می توانست برای توقف 
فروش استفاده شود، فرار کرد. آنچه چین به عنوان جایگزین 
معرفی کرده سامانه فرامرزی پرداخت بین بانکی )CIPS( است 
 CIPS ،2021 که هنوز با سوئیفت قابل مقایسه نیست. در سال
تنها 12 تریلیون دلار تراکنش را پردازش کرد که معادل آن 
چیزی است که سوئیفت در کمتر از سه روز پردازش می کند. 
علاوه بر این CIPS بر پرداخت های رنمینبی متمرکز است که 
کمتر از ده درصد از تراکنش های مالی جهانی را در بر می گیرد. 
همین هم یک پیروزی برای مسکو و پکن است: هدف آنها 
داشتن یک جایگزین کارآمد برای SWIFT است نه اینکه به 
یک سامانه پرداخت درجه یک دست یابند. آنچه برای روسیه 
و چین اهمیت دارد این است که حدود 1300 بانک در بیش 
از 100 کشور به این چارچوب پیوسته اند. اگر قرار باشد ارتباط 
روسیه و چین با سوئیفت قطع شود، پشتیبان آنها هر زمان که 
بخواهند آماده است. پکن ممکن است روزی شرکت هایی را که 
خواهان دسترسی به بازار چین هستند مجبور به استفاده از 
CIPS کند. چین می تواند از این بازار به عنوان یک اهرم استفاده 
کند. درست مانند شیوه ای که ایالات متحده به کار گرفته است.  
ابزار دیگر دشمنان ایالات متحده، ارز دیجیتال است. در اینجا 
هم چین پیشتاز است. در حال حاضر حدود 300 میلیون چینی 
در بیش از 20 شهر از جمله پکن، شانگهای و شنژن از رنمینبی 
دیجیتال استفاده می کنند. این ارز دیجیتال توسط بانک مرکزی 
چین صادر شده و در تلفن های همراه شهروندان چینی ذخیره 
می شود. پیش بینی می شود که تا سال 2030، یک میلیارد نفر 
از رنمینبی دیجیتال استفاده کنند. در سال 2021، پکن شراکت 
با امارات متحده عربی و تایلند برای صادرات با رنمینبی دیجیتال 
را کلید زد. با توجه به اینکه چین بزرگترین شریک تجاری اکثر 
کشورهاست، احتمالاً معاملات دیگری از این دست در پیش 
خواهد بود. ایالات متحده هیچ راهی برای محدود کردن ارزهای 

دیجیتال نخواهد داشت.
   تاثیر کم تحریم ها

با این حال، رکود اقتصادی اخیر چین، همراه با نبود گزینه 
تبدیل رنمینبی، جذابیت این کشور  را برای سرمایه گذاران 
کاهش داده است. از این رو این دیدگاه که تا سال 2030 چین 
بتواند جایگزین ایالات متحده به عنوان بزرگ ترین اقتصاد جهان 
شود دور از انتظار است. با این حال، بیشتر اقتصاددانان موافقند 
که طی چند دهه، حدود نیمی از تولید جهان در آسیا خواهد بود. 
در این زمینه، یک ارز دیجیتال منطقه ای جذاب به نظر می رسد. 
قراردادهای مبادله ارز، سیستم های پرداخت جایگزین و ارزهای 
دیجیتال تأثیر زیادی بر اثربخشی تحریم های ایالات متحده 
ندارند. با همه این ها، نوآوری ها به طور فزاینده ای به کشورها این 
امکان را می دهد که از گذر کانال های ضد تحریم، تراکنش ها 
را انجام دهند. هیچ دلیلی وجود ندارد که باور کنیم روابط بین 
واشنگتن و پکن یا واشنگتن و مسکو به این زودی بهبود خواهد 
یافت. محتمل ترین سناریو این است که اوضاع بدتر شود و پکن و 
مسکو تلاش های خود را برای مقابله با تحریم ها دو چندان کنند. 
ردیابی تراکنش های مالی که دارای ویژگی های مشکوک یا 
مشخصه کشورهای ویژه ای هستند در مبارزه با تروریسم حیاتی 
است. همه اینها به این معناست که ظرف یک دهه، تحریم های 
یکجانبه ایالات متحده ممکن است تاثیر کمی داشته باشد. 
چنین سازمانی مقاومت در برابر تحریم ها را با نگاهی به هماهنگ 
سازی مسیرهای مالی غرب برای مقابله با چالش های پیش رو 
تحلیل می کند و همچنین اثرات تحریم ها را با تمرکز ویژه بر 

کشورهای نوظهور بررسی خواهد کرد.
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هنوز مسئولان کشور 
به صورت دقیق درباره 
جزئیات پشت پرده این 
ماجرا اظهارنظر نکرده اند 
و به همین دلیل ما از 
جزئیات این ماجرا اطلاع 
کافی نداریم که بتوانیم 
این اتفاقات را سازماندهی 
شده بدانیم. اطلاعات 
ما نیز مانند اغلب مردم، 
اخباری است که در این 
زمینه منتشر شده است. 
با این وجود با توجه به 
شواهد و قرائن و با توجه 
به گستردگی موضوع 
نمی توان این اتفاقات را به 
یک فرد نسبت داد، بلکه به 
نظر می رسد این اتفاقات 
با سازماندهی صورت 
می گیرد و اتفاقی نیست

نهادهای امنیتی نیز 
در ابتدا موضوع را 
باور نکردند که عده ای 
به صورت سازمان 
یافته تلاش می کنند 
دانش آموزان دختر را 
مسموم کنند. به همین 
دلیل نیز دامنه این حوادث 
روز به روز بیشتر شد.با 
این وجود در شرایط 
کنونی به دلیل فراگیری 
موضوع شرایط تغییر 
کرده و نهادهای امنیتی 
و اطلاعاتی با تمام قوا در 
صحنه حاضر هستند  تا 
هرچه سریع تر مسببان 
این ماجرا را شناسایی 
و با آنها برخورد قاطع 
صورت بگیرد

فرض بگیریم یک 
جنایتکار یا خیانتکار 
دانش آموزان یک مدرسه 
را مسموم کرده است چرا  
کسی در ابتدای ماجرا 
با چنین فردی برخورد 
نکرد؟ چرا از امکانات و 
ابزارهای امنیتی که در 
کشور وجود دارد در این 
راستا استفاده نشده 
است

 مرتضی مکی:
 اجلاس گروه ۲۰ موفقیتی 

برای روسیه و چین بود
یک تحلیلگر مسائل بین الملل در تحلیل اختلاف روی داده در 
نشست وزرای خارجه گروه 20 که مانع از صدور بیانیه مشترک 
شد و در پاسخ به این پرسش که آیا روسیه با حضور خود این 
اختلافات را ایجاد کرد که نشان دهنده این است که این کشور 
قابل حذف شدن از معادلات جهانی نیست، گفت: برخلاف 
اجلاس های پیشین که پس از آغاز بحران اوکراین در سراسر 
جهان با انگیزه های مختلف برگزار شده بود و همواره روسیه مورد 
محکومیت قرار می گرفت و حتی از مسکو برای حضور دعوت 
به عمل نمی آمد، در اجلاس سالانه وزرای خارجه گروه 20 در 
هند مخالفت های روسیه و چین موجب شد که عملا دولت های 
غربی نتوانند اجماعی در این نشست علیه مسکو ایجاد کنند.  
مرتضی مکی اظهار کرد: به خصوص اینکه برخی کشورها مانند 
خود هند، چین، مالزی، اندونزی و عربستان و ترکیه کشورهایی 
بودند که پس از حمله روسیه به اوکراین تلاش کردند مواضع 
محتاطانه و محافظه کارانه ای را در قبال روسیه اتخاذ کنند و 
حتی برخی از این کشورها اگر به اوکراین نیز کمک کردند، اما 
در عین حال در مواضع سیاسی خودشان محافظه کاری زیادی 
به خرج دادند. در اجلاس گروه 20 این کشورهای تقریبا بی طرف 
با سیاست محتاطانه خود در قبال روسیه مانع از این شدند که 
محکومیتی علیه مسکو اعمال شود. وی افزود: گفت وگوهایی که 
میان لاوروف و بلینکن برگزار شد یک نشانه از این بود که آمریکا 
از حالت سیاست تنش آفرینی فاصله گرفته و شاید سیگنالی 
باشد که در حاشیه نبردهای میدانی صحنه نبرد اوکراین، 
آمریکایی ها همچنان می خواهند مسیر دیپلماسی را در قبال 
روسیه باز نگاه  دارند که شاید در اجلاس های آینده باز هم شاهد 
چنین دیدارهایی باشیم.  نشست گروه 20 هم برای روسیه و هم 
چین و هم کشورهای با موضع محافظه کارانه در قبال روسیه، 

یک موفقیت بود، چرا که مانع اجماع علیه روسیه شدند. 

نگــــــاه

آرمان ملی- احسان انصاری: موج مسمومیت سریالی دانش آموزان که چندین ماه پیش از قم شروع شده و به بروجرد و تهران رسیده بود حالا به شهر های بیشتری در سراسر کشور گسترش پیدا کرده است و مسئولان نیز همچنان در این خصوص اظهارات ضدونقیضی 
مطرح می کنند. براساس گزارش ها، در روزهای اخیر در مدارس برخی شهر های کشور از جمله در ایلام، اسلامشهر، کرمانشاه، تهران، کاشان، تبریز، هفتگل)خوزستان(، محلات)اراک(، همدان، کرج، پرند، اسلامشهر، اصفهان، فارس، ارومیه، صفادشت و ... دانش آموزان 
مسموم شده اند. همچنین گفته شده که والدین دانش  آموزان و جمعی از شهروندان معترض در برابر ساختمان های آموزش و پرورش در برخی شهر های کشور از جمله تهران، کرمانشاه، اصفهان، اردبیل و ... تجمع کرده و خواستار رسیدگی به این حوادث شده اند. به نظر 
می رسد موضوع مسمومیت های سریالی دانش آموزان روز به روز شکل پیچیده تری به خود می گیرد. امروز این اتفاق ابعاد جدیدی به خود گرفته  است. در شرایط کنونی فرزندان این کشور و جامعه در معرض خطر قرار دارند؛ خطری که هنوز مشخص نشده از کجا ریشه 
گرفته است. کسانی که عنوان می کنند دشمن دست به چنین کاری زده سوال این است که چرا شماها که مسئولیت داشتید جلوی دشمن نایستادید و اجازه دادید مدارس بیشتری در معرض آسیب قرار بگیرند؟  فرض بگیریم یک جنایتکار یا خیانتکار دانش آموزان یک 
مدرسه را مسموم کرده است چرا کسی در ابتدا با چنین فردی برخورد نکرد؟ چرا از امکانات و ابزارهای امنیتی که در کشور وجود دارد در این راستا استفاده نشده است. این در حالی است که همه ما می دانیم کشور از نظر امنیتی و اطلاعاتی در وضعیت  عالی  قرار دارد. 
سوال مهم این است که چرا نهادهای امنیتی و انتظامی در ابتدا با این موضوع برخورد نکردند که دامنه آن تا به این اندازه توسعه پیدا کرده است؟ موضوع مسمومیت سریالی دانش آموزان یک پدیده نگران کننده است.«؛ اینها بخشی از نظرات فریده غیرت، حقوقدان 

و وکیل دادگستری در  گفت وگو با »آرمان ملی« است که در ادامه ماحصل آن را می خوانید.

 مزیت حضور چینی ها در بازار مسکن ایران

 چین یکی از کشورهای مهم طرف معامله ایران است. به 
دلیل تحریم و مشکلات نقل و انتقال پول، پول های ایران در 
چین بلوکه  شده و ما امکان دسترسی به آنها را نداریم. برخی 
از کارشناسان معتقدند ورود و حضور چینی ها در طرح های 
ساختمانی کشور، می تواند مقداری از این پول ها را آزاد  کند. 
مسأله بعدی اینکه موضوع مسکن در ایران واقعا غیرقابل تحمل 
و بغرنج شده است و حضور چینی ها می تواند موجب ساخت 
بیش از یک میلیون و 200 هزار واحد مسکونی شود. اکنون 
دولت و مجلس که اقدام علیه منافع مافیای مسکن و بانک ها 
را ندارند، شاید با حضور چینی ها مجبور به تدوین قوانین 
مربوط و قیمت گذاری شوند و از خروج ارز از کشور خودداری 
کنند. از طرفی، تجربه و تکنولوژی چینی ها می تواند به ساخت 
مسکن بهتر و اقتصادی کردن آن کمک کند. آنچه مسلم است 
نیازمند رقابت برای ساخت مصالح بهتر هستیم تا از تکرار 
حوادث ناگواری مثل متروپل جلوگیری کنیم. شاید به واسطه 
حضور شرکت های خارجی، دولت و وزارت مسکن مجبور به 
تعریف استانداردهای جدید در حوزه ساخت مسکن شوند که 
با هر زلزله، دل شهروندان به خاطر بی کیفیتی ساخت و مصالح 
ّ های بزرگ خارجی  بی کیفیت نلرزد. از سویی، ورود شرکت 
معمولا با واردات تکنولوژی همراه است. ورود تکنولوژی در حوزه 
ساخت وساز می تواند یکی از مزیت های همکاری با طرف خارجی 
باشد. این درحالی است که در دهه های گذشته بخش مسکن 
و ساخت وساز ایران به علت بروز پدیده ای به نام بسازو بفروش و 
نبود رقابت، رشد چندانی در حوزه کیفیت و ساخت ساختمان 
نداشته و به همین خاطر امکان رقابت با شرکت های خارجی در 
مناقصات بین المللی را نداریم. چنانچه تجربه حضور شرکت های 
ترکیه ای در مسکن مهر نیز تجربه قابل قبولی نبود، همچنین 
تامین مالی از منابع ارزی خارجی می تواند از رشد نقدینگی 
و افزایش پایه پولی جلوگیری کند. در رابطه با سود تسهیلات 
مسکن نیز باید گفت 599 میلیون تومان سود وام مسکنی است 
که با  خرید اوراق این وام، در عمل حدود 120 میلیون تومان 
آن پرداخت نمی شود. این نرخ برای وام های با سود 1۸ درصد 
است و با افزایش نرخ سود به میزان 5 درصد، باید این سود را 
تا 630 میلیون تومان بالا برد، این در حالی است که در عمل، 
360 میلیون تومان از این پول به دست وام گیرنده می رسد. این 
درحالی است که در بیشتر کشورهای دنیا تا 90 درصد نرخ ملک 
به صورت وام بلندمدت در اختیار خریداران قرار می گیرد، اما 
مبلغ وام مسکن در ایران با میانگین متری 55 میلیون تومان 
)این آمار بانک مرکزی و مرکز آمار ایران است(، تنها کفاف خرید 
6.6 متر مسکن را دارد. به عقیده بسیاری از کارشناسان وامی 
که بخش بزرگی از آن پرداخت نمی شود، اما سود آن دریافت 
می شود، یکی از مشکلات جدی در اقتصاد ایران است و باید 
جلوی آن گرفته شود. بخش مسکن دارای نقش قابل توجهی در 
تورم است و رونق و رکود این بخش در بهای تمام شده تمام کالاها 
و خدمات وابسته نقش اساسی دارد. نکته دیگر در رابطه با شرایط 
حال حاضر بازار مسکن این است که شهرداری ها هزینه مجوزها 
را به حدی بالا می برند که در عمل مسکن ساخته نمی شود و این 
رویه  اشتباه است. در تمام دنیا هر نوع تسهیلاتی برای ساخت 
مسکن پرداخت و زمانی که مسکن ساخته شد، تبدیل به منبع 
درآمد پایداری برای شهرداری ها می شود اما در کشور ما در یک  
رویه  اشتباه، اقداماتی انجام می گیرد که در عمل مسکن مناسب 
ساخته نشود. شهرداری ها باید تمام امکانات لازم برای ساخت 
مسکن را فراهم و بعد از ساخته  شدن آن، نسبت به دریافت 
عوارض و مالیات اقدام کنند. باید این رویه شهرداری ها تغییر 
کند و به سمت خدمت به مردم بروند و از محل خدماتی که ارائه 
می کنند، خودشان نیز با کسب درآمدهای پایدار منتفع شوند.

بخشی از آشفتگی بازار مسکن به همین سیاست گذاری های 
اشتباه شهرداری ها برمی گردد و یکی از چالش هایی که امروز در 
بخش مسکن داریم، به  برخی ضوابط  شهرداری ها بازمی گردد، 
در حالی  که در تمام دنیا شهرداری ها تلاش می کنند تا بخشی از 
مشکلات بخش مسکن مرتفع شود، اما ما آنقدر به بخش مسکن 

فشار وارد می کنیم که در عمل، مسکنی ساخته نمی شود.

مجید گودرزی
 کارشناس اقتصاد مسکن

مسمومیت های سریالی دانش آموزان به یک پدیده نگران کننده تبدیل شده است
نهادهای امنیتی ابتدا مسمومیت دانش آموزان را جدی نگرفتند

باید باور کنیم ریشه مسمومیت های سریالی داخلی است

 فریده غیرت در گفت وگو با »آرمان ملی«:  

فرزندان کشور 
در معرض خطر
 قرار گرفته اند

 

  بیانیه آقای گروسی، دبیرکل آژانس بین  المللی انرژی اتمی در ارتباط با 
پرونده هسته ای ایران را چگونه ارزیابی می کنید؟

 بیانیه آقای گروسی در ارتباط با ایران مثبت است اما ایشان اعلام نکردند که در 
زمینه پرونده های باقی مانده توافق عملی انجام شده و او تاکید نکرده که قرار است که 
در آینده توافق صورت بگیرد، اما به طور کل اگر توافقی بین ایران و آژانس عملیاتی 
شود، اقدام مثبتی است و در این صورت امکان اینکه شورای حکام علیه ایران قطعنامه 

صادر کند و پرونده ایران را به شورای امنیت  ارسال گردد، منتفی خواهد شد.

  گروسی در گذشته هم سفرهایی به تهران داشت و سفر خود را مثبت 
ارزیابی کرد اما در گزارش به شورای حکام مسائل به 
گونه دیگر آورده شد و قطعنامه های ضد ایرانی در 
شورای حکام به تصویب رسید چه میزان ممکن است 

این روند مجددا در دستور کار گروسی قرار گیرد؟
 طبیعی است که گروسی گزارش خود را از وضعیت 
پرونده هسته ای به شورای حکام ارسال خواهد کرد اما 
اینکه چگونه در ارتباط با شورای حکام گزارش دهد که با 
تهران بر اساس  چه شیوه ای به توافق رسیده است، کمی 
شرایط را پیچیده می کند. گروسی باید به قدرت های بزرگ 
و اعضای شورای امنیت این اطمینان را بدهد که با ایران به 
توافق خواهد رسید.  با این وجود هنوز هم احتمال قطعنامه 
دادن از سوی شورای حکام علیه ایران وجود دارد. حال باید 
دید این قطعنامه توصیه به ایران برای همکاری با آژانس 
خواهد بود یا اینکه  یکسره پرونده ایران را به شورای امنیت 

سازمان ملل متحد ارسال خواهد کرد.
  اگر آژانس رویکرد مثبتی داشته باشد و اعلام 
کند زمینه همکاری با ایران فراهم شده آنگاه شرایط 

چگونه خواهد شد؟
 در این صورت بحث ارسال پرونده هسته ای ایران به 
شورای امنیت و اینکه شورای امنیت در ارتباط با پرونده 

ایران  تصمیم گیری کند، منتفی خواهد شد.
  آیا در این میزان که آژانس و ایران تمایل به 
مذاکره دارند طرفین برجام هم تمایلی از خود برای 
بازگشت به برجام و انجام تعهدات برجامی  نشان 

می دهند؟
  شرایطی خاص در 2015 موجب شد برجام به تصویب 

برسد آن شرایط در حال حاضر وجود ندارد.  اینکه مذاکرات جدیدی شروع شود، 
احتمال آن غیرممکن نیست، اگرچه در حال حاضر بحث های جدیدی هم به 
وجود آمده است مانند مساله اوکراین، حقوق بشر، تحولات داخلی ایران و تحولات 
خاورمیانه که این موارد سایه بر برجام انداخته اند و باید انتظار داشت در شرایط جدید 

مذاکرات نو آغاز شود نه صرفا بحث هسته ای مانند 2015
  با این روند که سایر پرونده ها هم به پرونده 
را  برجام  احیای  امکان  شده،  اضافه  هسته ای 

امکان پذیر می دانید؟
 توافقات کنونی با آژانس بین المللی انرژی اتمی 
می توانست دو سال قبل صورت بگیرد آنگاه اکنون  
مشکلات کنونی به وجود نیامده بود. در مورد برجام هم 
همین طور. هر مقدار  زمان می گذرد، فرصت ها کم می شود 
و ضررهای بیشتری به کشور تحمیل می شود و حاشیه های  
دیگری بر پرونده هسته ای سایه می افکند و رسیدن به 
توافق سخت تر خواهد شد. کما اینکه اگر قرار باشد هم 
اکنون طرفین وارد مذاکره شوند دستور کارهای جدیدی 
به میز مذاکرات افزوده خواهد شد و زمان رسیدن به توافق 
طولانی تر خواهد شد. حتما باید برای توافق هسته ای زمان 
بندی جدیدی تعیین شود و شروط جدیدی در آن دیده 
شود. البته اینکه این شروط جدید تا  چه میزان می تواند 
مورد پذیرش ایران و اروپایی ها قرار بگیرد، قابل بررسی 
است. هر مقدار زمان بگذرد، هزینه های اقتصادی بیشتری 
نصیب ایران خواهد شد. با این حال با توجه به تحریم های 
سختی که اخیرا به ایران تحمیل شده حتی اگر توافق 
حول محور برنامه هسته ای صورت بگیرد تاثیر چندانی 
بر وضعیت تجارت خارجی ایران و رفع تحریم ها نخواهد 

گذاشت.
  نوع نگرش توافق در تهران و غرب  یکی نیست 
آیا نیاز نیست به یک وحدت دست یابند تا به توافق 

پایدار دست یابیم؟
 بالاخره مذاکره باید در سطوح مختلف شروع شود و 
طرفین طبق دستور مذاکرات اولویت بندی های خود را مشخص کنند و بر اساس آن  
توافق کرده و وارد مذاکره شوند. مذاکره دفعی شروع نخواهد شد. مقدماتی برای آغاز 
مذاکرات نیاز است. واسطه ها در اینجا نقش خواهند داشت و یا از طریق کارشناسان 
مذاکره صورت خواهد گرفت و در مرحله بعد سطوح بالاتر با هم مذاکره می کنند تا 

مذاکره به نتیجه برسد. توافق برجام یک توافق سیاسی است و مسئولان عالی رتبه 
کشور باید آن را بپذیرند. دولت اگر یک سال قبل روی توافق 2015 ایستاده بود 

اکنون به بازگشت به برجام نزدیکتر بودیم، اما اکنون اگر 
دولت وارد مذاکرات شود باید زمان زیادی را طی کند که 
به یک توافق جدید برسد و آن توافق هم چگونه اجرا شود، 
قابل بحث است. اگر برجام هم حل و فصل نشود نگاه به 
شرق را تقویت کرد چون چاره دیگری نیست. رابطه با 
شرق هم تحول جدی ای در وضعیت اقتصادی کشور ایجاد 

نخواهد کرد.
  مقامات آمریکا اعلام کرده اند در انتظار تصمیم 
آژانس هستند تا در مورد برجام تصمیماتی بگیرند، 
نقش آژانس را در روابط تهران و غرب چگونه ارزیابی 

می کنید؟
 آژانس بر روی صلح آمیز بودن پرونده هسته ای ایران 
کار می کند. اگر آژانس گزارش دهد که پرونده هسته ای 
ایران کاملا صلح آمیز است یکی از مشکلات مورد اختلاف 
فی ما بین تا حدود بسیار زیادی حل و فصل می شود اما اگر 
آژانس چنین گزارشی را ندهد، آنگاه کار پیچیده خواهد 
شد. اگر موضوعاتی روی میز باقی بماند، طرف های مقابل 
بر اساس آن مواضع خود را تنظیم خواهند کرد و این تنظیم 
روابط هم متناسب به سطح همکاری ایران با آژانس خواهد 

بود.
  نوع سیاست خارجه ایران در ارتباط با برجام را 

چگونه می دانید؟ 
 اول باید مساله قرار، تصمیم و سیاست در ایران حل شود. 
در این معنا که یک تصمیم اساسی در ایران گرفته شود که 

آیا  ظرفیت های اقتصادی برای کشور مهم است یا پیشبرد برنامه هسته ای در اولویت 
ایران قرار دارد. این تصمیم باید در ابتدا در تهران گرفته شود و در مرحله بعد تیم 
هسته ای متناسب با آن انتخاب شود. تیمی که بتواند چارچوب ها و دستور العمل ها را 

با طرف های مقابل پیش ببرد و منافع کشور را پیش ببرد. 
  دورنمایی وجود دارد که تیم مذاکره کننده بتواند به گونه ای مذاکره کند 

که در آینده توافقی حاصل شود؟
اقدام اخیر ایران و آژانس تنها یک دریچه مثبت برای رسیدن به توافق است.

  نگاه به شرق در دولت کنونی را چگونه ارزیابی 
می کنید. همچنین نگاه به اروپا در دولت قبل را 
چگونه می دانید چرا هیچ اعتدالی در این زمینه 

دیده نمی شود؟
  تا زمانی که یک سیاست کلی و جامع در عرصه سیاست 
خارجی حاکم نباشد، دولت ها نقش اساسی در پیشبرد 
سیاست خارجه ندارند و دولت ها تنها در این زمینه تاثیرات 
خرد دارند. سیاست کلی ایران در  برابر نوع نگاه غرب تعریف 
شده است و بر اساس این نگاه ایران به سمت چین و روسیه 
تمایل پیدا می کند در حالی که سیاست بر اساس یک نگاه 
واحد باشد آنگاه فرصت ها و تهدیدات ارتباط با هر نقطه 
از جهان مورد محاسبه قرار می گیرد و بر اساس فرصت ها 
تصمیم گیری شده و تهدیدات تبدیل به فرصت می شود. 
اگر بحث، بحث توسعه باشد، باید بررسی کرد که روابط با 
شرق باعث توسعه می شود یا روابط با کشورهای صنعتی؟ 
تجربه نشان داده روابط مطلق با  شرق  دستاورد چندان 
اقتصادی ندارد. سیاست باید بر اساس توسعه اقتصادی و 

توسعه ملی تنظیم شود.
  روسیه و آمریکا همچنان در بحث اوکراین 
درگیر هستند. آیا ممکن است این دو کشور برجام 
را  فعلا کنار گذاشته و نیازی به بازگشت به آن 

نبینند؟
اوکراین برای اروپا اهمیت بیشتری از برنامه هسته ای 
دارد. از این رو باید توجه داشت تا زمانی که سیاست ایران در 
آن جنگ اوکراین به گونه ای موضع نگیرد که غربی ها از تهران تهدیدی احساس نکنند، 
طبیعتا آنها هم علاقه ای نخواهند داشت که برجام، احیا شود. اکنون بسیاری از مسائل 
برای اروپا تغییر کرده و طبیعتا این موارد  باید همراه با برجام حل و فصل شود در این 
معنا که اروپا تنها به فکر حل و فصل پرونده هسته ای ایران در قالب برجام نیست. از این 
رو لازم است تصمیم جدی در مورد چارچوب های سیاست خارجی کشور گرفته شود.

 قاسم محبعلی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

هنوز توافقی برای حل مسائل ایران و آژانس صورت نگرفته است
       همکاری با آژانس می تواند از ارجاع پرونده ایران به شورای امنیت جلوگیری کند               اوکراین برای اروپا اهمیت بیشتری از برنامه هسته ای دارد 

آرمان ملی: گروسی، دبیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
به تهران آمد. سفری که به نظر می آمد در جهت شفاف سازی 
پیدایش اورانیوم با غنای بالای 60 درصد در فردو باشد. گروسی 
بعد از  خبر اعلام کرد که به زودی به تهران سفر خواهد کرد زیرا 
ایران به مسیر غیرقابل بازگشتی رفته است اما با سفر وی به 
تهران او بیانیه داد که مساله خاصی در این ارتباط وجود نداشته 
است. از سوی دیگر با مقامات ایرانی توافق شده است که ایران 
همکاری های بیشتری با آژانس بین المللی انرژی اتمی خصوصا 
در ارتباط با فردو صورت دهد. گروسی هم در ایران و هم در وین 
اخبار منفی در مورد مراحل همکاری تهران و آژانس منتشر 
نکرد و ابراز امیدواری کرد که مسیری که بین مقامات دو طرف 
توافق شده است در آینده پیاده سازی شود. مسیری که به اعتقاد 
خود او دشوار اما قابل طی شدن است. به نظر می رسد اگر آژانس 
بین المللی انرژی اتمی یکی پس از دیگری پرونده های ایران را 
ببندد آنگاه زمینه برای بازگشت طرفین به برجام به وجود خواهد 
آمد. با این وجود حتی اگر پرونده های ایران با آژانس بسته نشود 
اگر ایران و  واشنگتن از آن سطح از اراده برخوردار باشند که به 
برجام باز گردند، د ه ها پرونده در این میان هم باز باشد، کسی 
نمی تواند سدی  در مسیر بازگشت به برجام شود. حال باید دید 
این اراده در معنا وجود دارد یا خیر؟ »آرمان ملی« در این ارتباط 
با قاسم محبعلی، کارشناس ارشد روابط بین الملل و دیپلمات به 

گفت و گو پرداخته است  که در ادامه می خوانید.

شرایطی خاص در 
2015 موجب شد برجام 
به تصویب برسد آن 
شرایط در حال حاضر 
وجود ندارد.  اینکه 
مذاکرات جدیدی شروع 
شود، احتمال آن غیرممکن 
نیست، اگرچه در حال 
حاضر بحث های جدیدی 
هم به وجود آمده است 
مانند مساله اوکراین، 
حقوق بشر، تحولات 
داخلی ایران و تحولات 
خاورمیانه که این 
موارد سایه بر برجام 
انداخته اند و باید انتظار 
داشت در شرایط جدید 
مذاکرات نو آغاز شود 
نه صرفا بحث هسته ای 
مانند 2015

بیانیه آقای گروسی 
در ارتباط با ایران مثبت 
است اما ایشان اعلام 
نکردند که در زمینه 
پرونده های باقی مانده 
توافق عملی انجام شده 
و او تاکید نکرده که قرار 
است که در آینده توافق 
صورت بگیرد، اما به 
طور کل اگر توافقی بین 
ایران و آژانس عملیاتی 
شود، اقدام مثبتی است 
و در این صورت امکان 
اینکه شورای حکام علیه 
ایران قطعنامه صادر 
کند و پرونده ایران را به 
شورای امنیت  ارسال 
گردد، منتفی خواهد شد


